



## INVITATION

The Konrad Adenauer Foundation, the Hanns Seidel Foundation and the American Jewish Committee have the pleasure of inviting you to a conference on:

## Germany, Israel, Europe – Special Relations and the Middle East in Turmoil

**Monday, 9 November 2015**

7.30 pm to 9.15 pm

Start of registration: 7.00 pm

### Venue:

Renaissance Hotel, Rue du Parnasse 19, Brussels

## Programme

7.00 pm REGISTRATION

7.30 pm OPENING AND WELCOMING

### **Markus FERBER, MEP**

Vice Chairman, Hanns Seidel Foundation;  
First Vice Chair, Committee on Economic  
and Monetary Affairs of the EP

### **Dr Michael BORCHARD**

Director Israel Office,  
Konrad Adenauer Foundation

7.50 pm KEY NOTE SPEECH

### **Prof Dr. Michael STÜRMER**

Chief Correspondent *Die Welt*,  
Director, SWP 1988-1998

8.10 pm PANEL DEBATE

### **Elmar BROK, MEP**

Chair, Committee on Foreign Affairs  
of the European Parliament

### **Dr Einat WILF**

Adjunct Fellow, Washington Institute for  
Near East Policy; former Knesset Member

### **Prof Dr Michael STÜRMER**

### **Markus FERBER, MEP**

MODERATOR

### **Daniel SCHWAMMENTHAL**

Director, AJC Transatlantic Institute  
Brussels

9.15 pm END OF THE CONFERENCE

– Reception –


### **Conference languages:**

German and English (Simultaneous translation is provided.)

## Background

The year 2015 marks the 50<sup>th</sup> anniversary of the diplomatic ties between Germany and Israel. Prime Minister David Ben Gurion and Chancellor Konrad Adenauer laid the foundation for the development of intense political, economic and security relations. Among Israelis, Germany is today the most popular European nation. But the relationship isn't without tensions: While Berlin considers Israel's security a pillar of Germany's national interest, there are disagreements over Iran and the stagnation of the peace process. Anti-Israeli and even anti-Semitic sentiments are spreading from the fringes of German society.

At the same time, the Middle East is on fire as chaos and anarchy are on the rise. Although the US and Russia claim to be in agreement in fighting ISIS, Russia's military targets cause concerns and both superpowers are not able to build a strategic coalition. The involvement of both, Russia and Iran, further raises the stakes in this conflict. The brutality of ISIS has shocked the world and Assad's bombing campaign has done its part to bring the Syrian refugee crisis to Europe.


The 9<sup>th</sup> of November marks a difficult day in German-Jewish Relations – the pogroms of 1938. On this historic date and on the occasion of 50 years of German-Israeli relations, we have the pleasure of inviting you to an expert discussion on Germany, Israel and the EU within the context of a Middle East in turmoil.  #DE50IL

### **Organisation and Contact:**

**Konrad Adenauer Foundation, Brussels**

+32 2 7430-746, eukas.bruessel@kas.de

**Hanns Seidel Foundation, Brussels**

+32-2-230-50-81, bruessel@hss.de, www.hss.de 



## EINLADUNG

Die Konrad-Adenauer-Stiftung, die Hanns-Seidel-Stiftung und das American Jewish Committee laden Sie herzlich ein zu einer Konferenz über:

## Deutschland, Israel, Europa – Ambivalentes Sonderverhältnis und eine Region in Aufruhr

**Montag, 9. November 2015**

19.30 Uhr bis 21.15 Uhr

Beginn Registrierung 19.00 Uhr

### Ort:

Renaissance Hotel, Rue du Parnasse 19, Brüssel

## Programm

19.00 Uhr REGISTRIERUNG

19.30 Uhr ERÖFFNUNG UND BEGRÜSSUNG

### **Markus FERBER, MdEP**

stellvertretender Vorsitzender der Hanns-Seidel-Stiftung; 1. stellvertretender Vorsitzender des Wirtschafts- und Währungsausschusses

### **Dr. Michael BORCHARD**

Leiter des Auslandsbüros Israel, Konrad-Adenauer-Stiftung

19.50 Uhr IMPULSREDE

### **Prof. Dr. Michael STÜRMER**

Chefkorrespondent ‚Die Welt‘; Direktor SWP 1988-1998

20.10 Uhr DISKUSSION MIT

### **Elmar BROK, MdEP**

Vorsitzender des Ausschusses für Auswärtige Angelegenheiten im EP

### **Dr. Einat WILF**

Adjunct Fellow, Washington Institute for Near East Policy; ehem. Mitglied der Knesset

### **Dr. Michael STÜRMER**

### **Markus FERBER, MdEP**

MODERATION

### **Daniel SCHWAMMENTHAL**

Direktor, AJC Transatlantic Institute Brüssel

21.15 Uhr ENDE DER KONFERENZ

– Empfang –


### **Konferenzsprachen:**

Deutsch und Englisch (Simultanverdolmetschung)

## Hintergrund

Das Jahr 2015 markiert den 50. Jahrestag der deutsch-israelischen Beziehungen. Den Grundstein für die sich entwickelnden intensiven politischen, wirtschaftlichen und sicherheitspolitischen Beziehungen legten David Ben Gurion und Konrad Adenauer. Unter Israelis ist Deutschland heute das beliebteste europäische Land. Aber die Beziehungen sind nicht spannungsfrei: Die Sicherheit und das Existenzrecht Israels sind deutsche Staatsräson, doch Dissens herrscht zur Iran-Politik und zum Nahost-Friedensprozess. Eine anti-israelische und anti-semitische Stimmung gewinnt an Zulauf in Deutschland.

Die Region Naher Osten droht in Chaos und Anarchie zu versinken. Die USA und Russland stimmen zwar im Kampf gegen ISIS überein, doch Russlands militärische Ziele sind zweifelhaft. Beide Supermächte finden nicht zu einer strategischen Koalition zusammen und führen stattdessen Stellvertreterkriege. Die saudisch-iranischen Rivalitäten destabilisieren und verkomplizieren die Lage weiter. Die Brutalität von ISIS ist schockierend, zugleich trägt die Bombardierung der eigenen syrischen Bevölkerung durch das Assad-Regime zu den Flüchtlingsströmen nach Europa bei.

Der 9. November markiert einen schwierigen Tag in den deutsch-jüdischen Beziehungen: Es ist der Tag der Pogrome 1938. Wir laden Sie zu diesem historischen Datum und aus Anlass von 50 Jahren deutsch-israelischer Beziehungen ein, mit Politikern und Fachleuten über Deutschland, Israel und die EU im Kontext der Nahostpolitik zu diskutieren.  #DE50IL

### **Organisation und Kontakt:**

**Konrad-Adenauer-Stiftung Brüssel**

+32 2 7430-746, eukas.bruessel@kas.de

**Hanns-Seidel-Stiftung Brüssel**

+32-2-230-50-81, bruessel@hss.de, www.hss.de 